
Previsoka cena za industrializacijo
Zaradi težav v poslovanju je delovna organizacija Agrostroj iz Ivančne gorice prišla v stečaj in likvi-

dacijo. Propadlo tovarno pa je letos poleti odkupila delovna organizacija KIP iz Ljubljane. Sem na-
mreč želi preseliti kompletno proizvodnjo šamotnih opek iz raznih ognjeodpornih materialov.

Vodstvo delovne organizacije KIP je
zatrjevalo, da njihova proizvodnja ne one-
snažuje okolja. Krajevna skupnost Ivanč-
na gorica pa je kljub temu zahtevala stro-
kovno analizo njihove proizvodnje ter za
mnenje zaprosila priznano skupino SE-
PO, ki deluje v okviru Inštituta Jožef Šte-
fan. Sredi oktobra letos je bila ocena tudi
narejena in posredovana vsem prizadetim.
Ocena je dolga 18 strani, izdelali pa sojo
strokovnjaki, ki se profesionalno ukvarja-
jo z urejanjem okolja. Ta že lakoj na za-
četku poudarja, da objekl, kakršen pač je,
iz krajinskega vidika v lo okolje ne sodi in
ga bo potrebno tudi iz tega stališča sanira-

ti. Sicer pa ocena opozarja predvsem na
to, da so v dimnih plinih, ki se sproščajo
pri planirani KlP-ovi proizvodnji, strupe-
ni fluoridi, ki izhajajo iz gline med žga-
njem pri visokih temperaturah. V oceni ob
fluoridih piše: »Fluoridni odpadki spadajo
med najbolj strupene industrijske odpad-
ke in škodljivo vplivajo na živali in rastli-
ne. Fluoridi v hlapih se poleg tega še nala-
gajo. Pri nas so bili gozdarski inštituti prvi,
ki so začeli opozarjati na kriiičen položaj v
okolju. Glede na to, da fluoridi škodljivo
vplivajo na rastline je prišlo do popolnega
uničenja velikih gozdnih površin, zlasti
iglavcev. Tudi v telo človeka pridejo z

zrakom, vodo, kontaminirano hrano in pi-
jačo, ki vsebujejo topne fluoride. Topni
fluoridi pridejo v krvni obtok v obiiki
fluoridnih ionov. Del fluoridov se v nekaj
urah izloči iz organizma z urinom, drugi
del pa se vgradi v kostno tkivo v obliko
kalcijevega fluorida. Fluoridi se nalagajo
tudi v sklepe ter povzročajo bolečine in
zmanjšajo gibljivost kosli... Znano je, da
se fluoridi akumulirajo v rastlinah, tleh in
kosteh, ki zaradi tega postanejo krhke...
Navedena emisija (pri enem žganju ša-
motnih izdelkov bi se v zrak iz DO KIP
izločilo 5,64 kg fluoridov, predvidenih pa
je 130 sarž na leto) bo torej ob mirnem
vremenupod lOOm visokoinverzijoone-
snažila nad dopustno mejo več kot 10 mi-
lijard kubičnih metrov zraka, kar pomeni
širše območje Ivančne gorice. Trditev in-
vestitorja, da bo emisija fluoridov manjša,
kot dovoljuje zakon, je torej preveč
optimistična...«.

Na sestanku, ki je bil organiziran v KS
Ivančna gorica ob predstavitvi SEPO-
vega mncnja, so predstavniki KlP-a sicer
zagotovili, da bodo dimne pline filtrirali,
vendar pa krajani takim obljubam in fil-
Irom ne zaupamo, in sicer predvsem iz iz-
kušenj, ki jih že sedaj imamo v tem kraju.
Ivančna gorica je namreč že sedaj na sed-
mem mestu po onesnaženosti zraka v Slo-
veniji, osnažcvalci pa so znani. Kljub te-
mu, da so ludi ti obljubljali učinkovite
fillre, se slanje zraka ne izboljšuje. Pred-
vsem pa so opazne velike spremembe na
okolju, karje sevcda posledica velike one-
snaženosti. Krajani torej ne sprejemanio
nikakršne industrijc. ki bi omenjeno stanje
v kakršnemkoli smislu še poslabčala, pač

pa zahtevamo učinkovito sanacijo dose-
danjih virov onesnaževanja.

Ni nam tudi jasno kako more biti orga-
nizirana proizvodnja mesa (prašičja far-
ma) in potencialno velik proizvajalec
strupov praktično na isti parceli. Zave-
damo se tudi. da širše območje Ivančne
gorice, to so predvsem krajevne skupnosti
Stična, Metnaj, Sentvid, Muljava. Krka in
Zagradec, ki so v tem primeru prizadete.
proizvajajo velike količine vsaj do sedaj
neoporečne kvaliietne hrane. ki jo plasira-
jo do različnih kupcev v glavnem preko
KZ Stična. Ne bomo dovolili, da bi vsi ti
proizvodi dobili fluoridni pečat in lako
zaporo tržišča ali v blažji obliki slabo cc-
no. Vprašujemo se tudi, kdo pravzaprav
manipulira s krajani v Ivančni gorici in
kdo je prav/aprav ta. ki nam hoče vsiliti šc
enega osnaževalca, kiv bi nas počasi. a
vztrajno zastrupljal. Cudi nas tudi. da
kljub današnji ekološki osveščenosti. veli-
kemu številu forumov, ki se bavijo s 10
problemaliko, raznoraznim programskim
zasnovam, ki dajejo čisto. za človeka pri-
jazno okolje, na prvo meslo svojih pri/j-
devanj, pri nas stanjc tudi pcrspcktivno ni
nič boljše. Počutimo se izolirani in nc-
močni ter večkrat izigrani pri urcjanju lch
zadev, zato prosimo vse lozadcvnc logulnc
inštitucije, predvsem pa občino Grosupljc.
da nam pomagajo pri urcdiivi ckolciškcgu
stanja v Ivančni gorici. Vsekakor jc m
sprejemljivo, da v sedanjc. ckološko že v
daj preoporečno stanje, dobimo šc noveg^
onesnaževalca. ki bo poleg tcga šc
zastrupljal.

Prizadevali si bomo našo doiino čim-
bolj ekološko sanirali. nikakor pa ne bo-
mo dovolili prisotnosti novih onesnaže-
valcev, proli čemer se bomo borili z vsemi
sredstvi.

Za ekološko skupino v Š. (
Ivančna gorica

Lojze Podobnik


